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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Szijjártó Péter: Magyarország a jövőben is elkötelezett a határátkelési pontok 

létesítésében Szlovákiával 
2024. január 12. – MTI, Hirado.hu, ORIGO, HírTV, Rtvs.sk, Telex.hu 

Magyarország a jövőben is elkötelezett amellett, hogy minél több határátkelési pontot 

létesítsen Szlovákiával - jelentette ki a külgazdasági és külügyminiszter pénteken a 

magyarországi Drégelypalánk és a szlovákiai Ipolyhídvég között 2,9 milliárd forintból épült új 

Ipoly-híd projektzáró eseményén Drégelypalánkon. Szijjártó Péter a Szent Borbála-híd 

építésének befejezését a nemzetstratégiai program végrehajtásának mérföldköveként 

jellemezve emlékeztetett arra, hogy a 2010 utáni, nemzeti érdekeket szem előtt tartó 

kormányzás fontos célkitűzése volt a más nemzetekkel - különösképpen a szomszédos 

országokkal - való együttműködés erősítése. 

 

Szijjártó Péter a szlovákiai Magyar Szövetség párt vezetőivel tárgyalt 
2024. január 12. – MTI, ORIGO, MagyarHírlap, Ma7.sk, Körkép 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter pénteken a szlovákiai Magyar Szövetség párt 

vezetőivel tárgyalt, Robert Fico szlovák miniszterelnök jövő heti budapesti látogatása 

előkészítéseként - a politikus erről közösségi oldalán számolt be. Szijjártó Péter Facebook-

oldalán pénteken azt írta: a felvidéki magyarság helyzetének javítása mindig is szívügye volt a 

magyar külpolitikának, ezért Forró Krisztiánnal, a szlovákiai Magyar Szövetség párt elnökével 

és a párt vezetőivel áttekintették a felvidéki magyarok számára legfontosabb témákat. A 

külügyminiszter hangsúlyozta: nagy várakozással tekintenek a szlovák miniszterelnök jövő 

keddi hivatalos látogatása elé, és a tárgyalásokon hangsúlyosan fogják felvetni a magyar 

közösség számára sorsdöntő dél-szlovákiai fejlesztések ügyét. 

 

Szijjártó Péter: ez év első felében létrejöhet a szlovén-szerb-magyar áramtőzsde 
2024. január 13. – MTI, ORIGO, MagyarHírlap, HírTV, Blikk.hu, Startlap 

Megkezdheti működését Szlovénia, Szerbia és Magyarország közös áramtőzsdéje 2024 első 

felében - közölte a külgazdasági és külügyminiszter a Facebook-oldalán szombaton. Szijjártó 

Péter beszámolt arról, hogy a szlovén, szerb és magyar vállalati-szakmai döntések 

megszülettek, a kormányzati jóváhagyások vannak hátra, az áramtőzsde nagymértékben javítja 

majd az egész térség energiabiztonságát. "Az energiabiztonság az elmúlt másfél-két évben a 

legsúlyosabb kihívások egyike lett Európában, talán soha olyan nagy jelentősége nem volt még 

az országok közötti szoros energetikai együttműködésnek, mint most" - hangsúlyozta. Ügy 

vélte: különösen így van ez Közép-Európában, ahol nincsenek nagy kőolaj- vagy földgázmezők, 

így az országok egymásrautaltsága itt még nagyobb. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/01/12/szijjarto-peter-magyarorszag-a-jovoben-is-elkotelezett-a-hataratkelesi-pontok-letesiteseben-szlovakiaval
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/01/12/szijjarto-peter-magyarorszag-a-jovoben-is-elkotelezett-a-hataratkelesi-pontok-letesiteseben-szlovakiaval
https://www.origo.hu/nagyvilag/20240112-szijjarto-peter-szlovakiai-magyar-szovetseg-part-targyalas.html
https://www.origo.hu/itthon/20240113-a-miniszter-szerint-az-energiabiztonsag-a-legsulyosabb-kihivasok-egyike-europaban.html
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Csák János: az erdélyi magyar örökség megőrzését szolgálja a Csíksomlyón épülő 

néprajzi park 
2024. január 13. – MTI, MagyarNemzet, Hirado.hu, MagyarHírlap, Infostart 

Az erdélyi magyar tárgyi, szellemi és lelki örökség megőrzését szolgálja majd a Csíksomlyón 

épülő néprajzi emlék- és élménypark - hangsúlyozta a kulturális és innovációs miniszter 

szombaton a Szegedi Dóm Látogatóközpontban, a kezdeményezés több mint tízéves történetét 

bemutató Szú, moly, rozsda című könyv bemutatóján. Csák János kiemelte: az állam önmaga 

nem tud alkotni, csak oda tud állni az alkotó emberek mögé. Ezért is olyan fontos szerinte, hogy 

szerte a Kárpát-medencében vannak olyan emberek, akik már-már szerzetesi elhivatottsággal 

hajlandók időt, pénzt, fáradtságot nem kímélve alkotni. Kurkó János György 15 éve egyedül 

hozza létre a parkot megalapozó gyűjteményt. A kredencektől kezdve a cséplőgépekig gyűjti a 

szellemi örökséget megtestesítőt tárgyi emlékeket. Tulajdonképpen önmaga mecénása, sikeres 

vállalkozásainak eredményét fordítja terve megvalósítására - hangsúlyozta a politikus. 

 

Nagy János: az 1568-as tordai országgyűlés mai szemmel nézve is időszerű 
2024. január 13. – MTI, MagyarHírlap, PestiSracok, Hirado.hu, Maszol.ro 

Az 1568. január 13-i tordai országgyűlés nem csak saját korában számított kiemelkedő 

mérföldkőnek, igencsak időszerű mai szemmel nézve is, hiszen Erdély ezen a napon példát 

mutatott a világnak vallási türelemből és lelkiismereti szabadságból - hangsúlyozta Nagy János 

államtitkár szombaton Kolozsváron. A Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár a Magyar 

Unitárius Egyház ünnepségén vett részt a lelkiismereti és vallásszabadsághoz való jogot 

törvényben rögzítő történelmi esemény 456. évfordulóján, a vallásszabadság napján. 

Beszédében Magyarország kormánya nevében az unitáriusok himnuszával köszöntötte a 

belvárosi unitárius templomot megtöltő ünneplőket, és az erdélyi unitárius vallás egyediségét 

méltatta. Elmondta: ez a nap az unitárius egyház születésnapja, de a magyaroknak is ünnep 

"idebenn és odakünn". Rámutatott: a tordai országgyűlés türelemre int, "és mai világunkban a 

türelem, a másik véleményének, álláspontjának, hitének elfogadása ritka, mint a fehér holló". 

                
Tőkés László szerint az erdélyi magyarság Európa veszélyeztetett népcsoportjai 

közé került 
2024. január 12. – Krónika, maszol.ro 

Az erdélyi magyarság Európa veszélyeztetett népcsoportjai közé került, további fogyatkozását 

pedig csak közösségi jogainak kivívásával kerülheti el – hangoztatta „újesztendei 

közleményében” Tőkés László, az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács (EMNT) elnöke. A 

dokumentumban az EMNT elnöke megállapította: az erdélyi magyarság száz év alatt a felére 

apadt, fogyatkozása az utóbbi három évtizedben felgyorsult, ezért szembe kell néznie azzal, 

hogy – a többi határon túli nemzetrészhez hasonlóan – veszélyeztetett népcsoporttá vált. „De 
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https://magyarnemzet.hu/kultura/2024/01/csak-janos-az-erdelyi-magyar-orokseg-megorzeset-szolgalja-a-csiksomlyon-epulo-neprajzi-park
https://magyarnemzet.hu/kultura/2024/01/csak-janos-az-erdelyi-magyar-orokseg-megorzeset-szolgalja-a-csiksomlyon-epulo-neprajzi-park
https://www.magyarhirlap.hu/haron_tul/20240113-nagy-janos-az-1568-as-tordai-orszaggyules-mai-szemmel-nezve-is-idoszeru
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tokes-laszlo-szerint-az-erdelyi-magyarsag-europa-veszelyeztetett-nepcsoportjai-koze-kerult
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tokes-laszlo-szerint-az-erdelyi-magyarsag-europa-veszelyeztetett-nepcsoportjai-koze-kerult
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félnünk, megijednünk sem szabad, mert az önfeladáshoz és biztos kudarchoz vezetne. 

Rendeznünk kell sorainkat és szervezkednünk kell a munkára, építésre. Egyetlen válasz 

Trianonra, jelenlegi elesett állapotunkra: közösségi jogaink kivívása, az autonómia. Az 1989-es 

romániai forradalom még mindig adósunk a kisebbségi rendszerváltozással – erről nem 

mondhatunk le” – írta Tőkés László, kiemelve, hogy 2024 választási év Romániában. 

 

Az összekapcsolódás a 21. század magyar sikerreceptje 
2024. január 12. – Bihari Napló 

Magyarország kulcsállami ambícióiról, az ehhez vezető nemzetstratégiáról, az innovatív 

külpolitikai gondolkodásról és a változó geopolitikai környezet által megkívánt sajátos magyar 

bravúrokról beszélt Orbán Balázs, a miniszterelnök politikai igazgatója új könyvének 

nagyváradi bemutatóján. A Huszárvágás – A magyar konnektivitás stratégiája címet viselő 

kötetet a Partiumi Keresztény Egyetem (PKE) és a Mathias Corvinus Collegium (MCC) közös 

szervezésében mutatták be csütörtök este. A szerzővel Pálfi József, a PKE rektora beszélgetett. 

 

Bőven akadnak kérdések Háromszéken az Európai Unióval kapcsolatban  
2024. január 12. – szekelyhon.ro 

Kisebbségvédelemről, szélsőségekről, agrárpolitikáról is szó esett a csütörtök esti kibeszélőn, 

amelyen Vincze Loránt európai parlamenti képviselőhöz intézhetett kérdéseket a 

sepsiszentgyörgyi közönség. A nyílt beszélgetésen a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) 

egyre növekvő népszerűségét, valamint a közelgő választások tétjeit és veszélyeit is érintették. 

„Szoktuk mondani, hogy sorsdöntő választások előtt állunk, és valóban, nekünk, erdélyi 

magyaroknak minden választás sorsdöntő, mert mindegyik arról szól, hogy utána sikerül-e a 

közösségünket versenyképesebbé, szülőföldünket biztonságosabbá tenni” – vezette fel a nyílt 

beszélgetést Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere, Vincze Loránt beszélgetőtársa. A 

Kibeszélő-Szólj bele az EU-ba! című rendezvény újabb megállójának a megyeszékhely teaháza 

adott otthont, amely színültig telt csütörtökön este. 

 

Nyírfaágból kereszt: emléktúrát tartanak Nagykároly környékén a Don-kanyarnál 

elesett honvédek tiszteletére  
2024. január 13. – Krónika 

A Don-kanyarban 1943-ban elesett magyar honvédek előtt tisztelegnek Nagykároly környéki 

településeken január 13-án. A hagyományőrzők arra emlékeznek, hogy 1943. január 12-én 

mínusz harmincfokos hidegben indult a doni áttörés, a második világháború magyar 

szempontból egyik legtragikusabb eseménye. Az immár 12. alkalommal tartandó megemlékező 

túráról a nagykárolyi Berei Károly főszervező beszélt a Krónikának. Benkő Levente történész, 

a korszak kutatója elmondta, még nem készült összegzés arról, hogy a doni katasztrófában 

pontosan hány erdélyi magyar katona, munkaszolgálatos veszítette életét.  
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https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2024/01/az-osszekapcsolodas-a-21-szazad-magyar-sikerreceptje
https://szekelyhon.ro/aktualis/boven-akadnak-kerdesek-haromszeken-az-europai-unioval-kapcsolatban
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/nyirfaagbol-kereszt-emlekturat-tartanak-nagykaroly-kornyeken-a-don-kanyarnal-elesett-honvedek-tiszteletere
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/nyirfaagbol-kereszt-emlekturat-tartanak-nagykaroly-kornyeken-a-don-kanyarnal-elesett-honvedek-tiszteletere


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 15. 

 

 

 

Kiszivárgott régiósítási részletekkel készülnek a szuperválasztási évre 

Háromszéken 
2024. január 13. – szekelyhon.ro 

Sosem volt kicsi, de most úgy tűnik, a magyarság számára a megszokottnál is nagyobb a tétje 

az idei választásoknak: évtizedekre meghatározhatja a közösség sorsát – erre világított rá a 

Háromszéki Képviselők Tanácsának (HKT) pénteki ülésén Tamás Sándor, az RMDSZ területi 

szervezetének elnöke. A HKT alakuló ülésén egyúttal újraválasztották az elnöki tisztségbe 

Márton Árpádot is. Miután az ülés első perceiben igen operatívan lezajlott a régi-új elnök 

megválasztása, „hogy a szervezet rendben legyen”, Tamás Sándor, az RMDSZ háromszéki 

területi szervezetének elnöke vette át a szót. Első mondataival nyomatékosította, az idei 

szuperválasztási évnek – amelyben helyhatósági, parlamenti és európai parlamenti választások 

is lesznek, illetve az ország elnökére is szavazni kell – különösen nagy a tétje, mert évtizedekre 

eldöntheti a magyarság sorsát. 

 

A vallásszabadság törvénybe iktatására emlékeztek Kolozsváron  
2024. január 13. – Krónika 

A Magyar Unitárius Egyház – más keresztény felekezetekkel együtt – idén is megemlékezett 

arról, hogy 1568-ban a világon először Erdélyben, Tordán iktatták törvénybe a lelkiismeret és 

a vallásgyakorlás szabadságát, arra a meggyőződésre alapozva, hogy a hit Isten ajándéka. A 

vallásszabadság törvénye kihirdetésének 456. évfordulóján, január 13-án, szombaton délelőtt 

11 órától, Kolozsváron ünnepi istentiszteletre került sor. A templomi ünnepség elején a 

különböző felekezetek képviselői – azaz Nóda Mózes szentszéki tanácsos és egyetemi tanár 

(Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség), Dumitru Boca segédpüspök (Romániai Ortodox 

Egyház), Adorjáni Dezső Zoltán püspök (Romániai Evangélikus-Lutheránus Egyház), Gerhard 

Wagner lelkész (Ágostai Hitvallású Evangélikus Egyház), Kolumbán Vilmos József 

püspökhelyettes (Erdélyi Református Egyházkerület), Claudiu Lucian Pop püspök (Kolozs-

Szamosújvári Görögkatolikus Egyházmegye), valamint Kovács István püspök (Magyar 

Unitárius Egyház) – a vallásszabadság eszmeiségéhez köthető bibliai gondolatokat olvastak fel. 

 

Néprajzi emlék- és élményparkot terveznek Csíksomlyón, Kurkó János György 15 

éve kezdte a gyűjtést 
2024. január 13. – MTI, Krónika 

Az erdélyi magyar tárgyi, szellemi és lelki örökség megőrzését szolgálja majd a Csíksomlyón 

épülő néprajzi emlék- és élménypark – hangsúlyozta Csák János kulturális és innovációs 

miniszter szombaton a Szegedi Dóm Látogatóközpontban, a kezdeményezés több mint tízéves 

történetét bemutató Szú, moly, rozsda című könyv bemutatóján. A tárcavezető kiemelte: az 

állam önmaga nem tud alkotni, csak oda tud állni az alkotó emberek mögé. Ezért is olyan fontos 

szerinte, hogy szerte a Kárpát-medencében vannak olyan emberek, akik már-már szerzetesi 

elhivatottsággal hajlandók időt, pénzt, fáradtságot nem kímélve alkotni – húzta alá Csák János. 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/kiszivargott-regiositasi-reszletekkel-keszulnek-a-szupervalasztasi-evre-haromszeken
https://szekelyhon.ro/aktualis/kiszivargott-regiositasi-reszletekkel-keszulnek-a-szupervalasztasi-evre-haromszeken
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-vallasszabadsag-torvenybe-iktatasara-emlekeztek-kolozsvaron
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/neprajzi-emlek-es-elmenyparkot-hoznak-letre-csiksomlyon-kurko-janos-gyorgy-15-eve-kezdett-a-gyujtesbe
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/neprajzi-emlek-es-elmenyparkot-hoznak-letre-csiksomlyon-kurko-janos-gyorgy-15-eve-kezdett-a-gyujtesbe
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Kurkó János György 15 éve egyedül hozza létre a parkot megalapozó gyűjteményt. A 

kredencektől kezdve a cséplőgépekig gyűjti a szellemi örökséget megtestesítőt tárgyi 

emlékeket. 

 

Vincze Loránt Kézdivásárhelyen: Nem az Európai Unióval van gond, hanem 

azokkal, akik a döntéseket hozzák 
2024. január 13. – maszol.ro 

Sepsiszentgyörgy után Kézdivásárhelyen is közönségtalálkozón vett részt Vincze Loránt 

európai parlament (EP) képviselő. A Borudvarban levő Pajtában teltház volt, sokan voltak 

kíváncsiak a politikus kiselőadására, zömükben fiatalok. A jelenlévők betekintést kaphattak az 

EP kulisszatitkaiba, ugyanakkor kérdéseket is tehettek fel a képviselőnek. A beszélgetés 

moderátorának a szerepét Bokor Tibor, Kézdivásárhely polgármestere töltötte be, aki pár 

üdvözlő gondolatot követően kifejtette: vitázhatunk arról, hogy jó-e nekünk az Európai Unió 

vagy sem, azonban ez ennél összetettebb kérdés, nem lehet igennel, vagy nemmel válaszolni 

rá. „A kérdés inkább az, hogy beleszólunk-e a döntésekbe, a csapat része leszünk-e, vagy 

kimaradunk a döntéshozatalból. Biztos vagyok benne, hogy sokkal rosszabb lenne, ha senki 

nem képviselné a közösségünket. 

 

Megkezdték a székelyudvarhelyi bentlakás állagmegőrző munkálatait 
2024. január 13. – maszol.ro 

A héten megkezdődtek a részben leomlott székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium 

diákotthonának állagmegőrzési munkálatai, a sáncot már betömték, következik a falak és a 

domboldal megerősítése. A Stiri pe surse portál értesülései szerint az Országos Építési 

Felügyelőség a helyszíni vizsgálat nyomán rendellenességek sokaságát állapította meg, továbbá 

az épület tulajdonosát, a munkálatokat végző kivitelezőt és a tervezőt nevezte meg vétkesként 

a bentlakás részleges összeomlásának ügyében. 

 

Tamási Áron Gimnázium: befejezték a gödrök betömését, elkezdték a belső 

alátámasztásokat 
2024. január 14. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A Tamási Áron Véndiák Egyesület további három laptopot adott át a beomlott hálók 

károsultjainak, az azokhoz járó tartozékokkal együtt, 8284 lej értékben. Az gyesület számlájára 

eddig összesen 10 329 000 forint és 28 306 lej érkezett, amely kiegészül 8 000 lej készpénzzel 

– írja közleményében a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium. Az Székelyudvarhelyi 

Közösségi Alapítványhoz további 3 magánszemély adománya érkezett, 698 lej értékben. Eddig 

90 300 lejt költöttek a 42 diák sürgősebb szükségleteinek gyors pótlására. „Jövő hét 

csütörtökig várhatóan elkészül az odaveszett tankönyvek listája is, és megtörténik az újak 

rendelése. A Gyulafehérvári Caritas vállalta az egyenruhák vásárlását. Ezek nagy része már meg 

is van rendelve” – fejtették ki. A bentlakás sürgősségi építkezési munkálataival kapcsolatosan 

elmondták, hogy a szakemberek befejezték a gödrök betömését, elkezdték és a jövő héten 

E
rd

é
ly

 

https://maszol.ro/belfold/Vincze-Lorant-Kezdivasarhelyen-Nem-az-Europai-Unioval-van-gond-hanem-azokkal-akik-a-donteseket-hozzak#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Vincze-Lorant-Kezdivasarhelyen-Nem-az-Europai-Unioval-van-gond-hanem-azokkal-akik-a-donteseket-hozzak#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Megkezdtek-a-szekelyudvarhelyi-bentlakas-allagmegorzo-munkalatait
https://maszol.ro/belfold/Tamasi-Aron-Gimnazium-befejeztek-a-godrok-betomeset-elkezdtek-a-belso-alatamasztasokat
https://maszol.ro/belfold/Tamasi-Aron-Gimnazium-befejeztek-a-godrok-betomeset-elkezdtek-a-belso-alatamasztasokat


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 15. 

 

 

folytatják a belső alátámasztásokat. Eddig az aládúcolási munkálatok körülbelül felével 

készültek el. 

 

A választások fontosságáról értekeztek Zilahon 
2024. január 14. – maszol.ro 

Bővített MKT üléssel kezdte az évet az RMDSZ Szilágy megyei szervezete. A napirendi pontok 

között szerepelt politikai beszámoló, a szilágysági konzultáció kiértékelése, a 2024-es évi 

választásra való felkészülés, a 2024-es eseménynaptár összeállítása. A találkozón részt vett 

Horváth Anna, az RMDSZ ügyvezető alelnöke is. „Ebben az évben nagy szükség lesz a 

sikerekre” – kezdte beszédét Seres Dénes, a szervezet Szilágy megyei elnöke, parlamenti 

képviselő. Az ülésen Horváth Anna is kiemelte: egy rendkívül nehéz esztendő előtt állunk, mert 

az elmúlt 30 évben nem volt példa, hogy egy esztendőben négy választás legyen. Ez nem egy 

sprint, hanem egy maratoni futás lesz, annyira sűrűn követik egymást a választások. 

 

Magyar kultúra napja Máramarosszigeten: idén is átadják a Hollósy-díjakat 
2024. január 14. – maszol.ro 

Nagyszabású koncerttel egybekötött díjátadóval ünnepli idén Máramarosszigeten a magyar 

kultúra napját a megye magyar lakossága. Sebestény Márta népzenész előadása előtt öt 

különböző kategóriában – ifjúság, oktatási, társadalomszervezési, közművelődés és alkotói – 

osztják ki az RMDSZ Máramaros megyei szervezete által alapított Hollósy-díjat. Sebestyén 

Márta a magyar népzenei, Andrejszki Judit pedig a magyar régizenei örökség egyik kiemelkedő 

alakja, akik előadóművészként itthon és szerte a világban széles közönséggel ismertették és 

szeretették meg ezeket a műfajokat. Műsorukban felcsendülő dalok és zenék évszázadokon és 

népeken ívelnek át, az írott források és a szájhagyomány gazdag tárházából merítkezve. 

Előadásukban közreműködik Ifjabb Szeréni Béla, Junior Prima-díjas népzenész. 

Alapvető jog, hogy részt vegyünk a kisebbségeket érintő törvények 

előkészítésében 
2024. január 12. – Ma7.sk 

Horony Ákos kisebbségi kormánybiztos tájékoztatott arról, hogy létrejött az a találkozó közte 

és a Nemzeti Kisebbségek Kultúráját Támogató Alap (KultMinor) igazgatónője, Alena 

Kotvanová között a Kult Minort érintő kormányzati tervek miatt. Elmondták, az 

információhiány azóta sem oldódott meg. Horony levélben fordult a Kulturális 

Minisztériumhoz, amiben kifejezte egyet nem értését és jelezte, hogy részt kíván venni a 

törvényjavaslat megalkotási folyamatában. Kotvanová elmondta, Alkotmány adta jog, hogy a 

nemzetiségi kisebbségek részt vegyenek az őket érintő törvények megalkotásában, továbbá ez 

jeletni a kisebbségi kormánybiztos státusának, valamint a Nemzetiségi és Etnikai Kisebbségek 

Bizottságának működésének az egyik alapját is. 
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„A hősies áldozathozatal szelleme áradjon ránk” – Szencen emlékeztek a Don-

kanyar hőseire 
2024. január 12. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

A Don-kanyarban áldozatul esett hősökre emlékeztek Szencen január 12-én. A megemlékezési 

ünnepséget a Femine Fortis kezdeményezte, a szervezésben a Csemadok, a Magyar Szövetség 

és a Szenczi Molnár Albert Alapiskola is részt vett. Felhívták a figyelmet a megemlékezés 

fontosságára egy olyan emléknapon, amely az összmagyarság szívében mindörökre tragédiával 

van fémjelezve. A jelenlevő megemlékezők – köztük a helyi magyar alapiskolások és 

szakközépiskolások – az áldozatok emlékére mécseseket gyújtottak, és közösen énekelték el a 

magyar Himnuszt. 

 

Párkányba érkezett a XXIII. Nemzetközi Magyar Fotószalon vándorkiállítása 
2024. január 12. – Ma7.sk 

Az idén öt témában lehetett benevezni és először volt ifjúsági kategória. A háromtagú szakmai 

zsűri – Fehér Vera, Both Gyula, Dr. Sándor Károly – 320 fotót ítélt kiállításra alkalmasnak, 

amelybe Szlovákiából 13 szerzőtől 27 fénykép került be. Nagy Tivadar a Magyar Fotóművészek 

Világszövetségének alelnöke elmondta, a hagyományos kategória mellé most Himnusz, 

Magyar szólások és mondások, valamint természetfotók kategóriákat is besorolták. Az ötödik 

kategóriába archaikus eljárással készített képeket küldhettek az alkotók Madách Imre Az 

ember tragédiájának témájában. Az idei év sikeres volt a szlovákiai fotográfusok számára. 

Legjobb alkotó díjat nyert az érsekújvári Toldi Zorán. Aranyérmet szerzett Bátky Tamás (Bős) 

és Varga Tibor (Perbete).  

 

Csenger Tibor Kassán találkozott Zuzana Čaputovával 
2024. január 12. – Felvidék.ma 

A SK8, azaz a szlovákiai megyék vezetőinek csoportosulásával találkozott Zuzana Čaputová a 

kassai történelmi városházán. Nyitra megyét ezúttal is Csenger Tibor alispán képviselte 

„Tolmácsoltam neki köszönetünket a magyarlakta régiók nevében, amiért legalább betartotta 

alkotmányos jogainkat, bár előrelépést nem sikerült sajnos elérni. Fontos, hogy bár jelenleg 

nincs intézményes parlamenti képviseletünk, ennek ellenére minden szinten lássák, hogy itt 

vagyunk és van életereje a közösségünknek a találkozón, aki a magyarság üzenetét is átadta a 

hivatalát a ciklus végén elhagyó államfőnek.” – nyilatkozta a megyei alelnök. 

 

Ódor Lajos tanácsa a gimnazistáknak: legyetek rókák! 
2024. január 13. – Új Szó 

A Selye János Gimnázium (SJG) harmadikos diákjaival beszélgetett a volt kormányfő. A szabad 

kérdéseknél több gimnazista is a szlovákiai demokrácia helyzetéről faggatta Ódort. „Azért nem 

fejlődik Szlovákia, mert kifogytak azok a politikusok, akiket nemcsak az érdekel, hogy mit írnak 

a Facebookon róluk holnap – hanem az is, hogy hol tart majd az ország négy-nyolc év után.” – 

fejtegette a perspektivikus politikusi gondolkodás hiányának gondolatát Ódor. „Az a gond, 
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hogy senki semmiért nem felel. Nem sikerülhet minden, ez teljesen normális dolog. Viszont 

Szlovákiában valahogy minden sikerül. Itt minden sikerül, csak az ország nem megy előre.” – 

válaszolta egy másik kérdés kapcsán.  

 

Dél-Tirol Komáromra figyelt 
2024. január 13. – Ma7.sk 

Dél-Tirol területi autonómiája vitathatatlanul egyik modellje lehetne az európai nemzeti 

kisebbségek, mindenekelőtt az anyaország határain kívül élő magyarok számára saját 

autonómiájuk megvalósításához. 1994-es látogatásom során tanulmányozhattam a 

tartományban megvalósult kisebbségi autonómia pozitív eredményeit és megtapasztalhattuk, 

hogy milyen jól él együtt a tartomány három nemzeti közössége. Eközben a küldöttség egy 

magyarellenességről elhíresült szlovák újságírója a komáromi nagygyűlés célját Dél-Szlovákia 

elszakításában látta. Ezzel szemben ottani látogatásunk egyik legnagyobb tanulsága az volt, 

hogy a kisebbségi autonómia egyáltalán nem fenyegeti Olaszország integritását és 

szuverenitását.  

 

Valós esély van a választási rendszer megváltoztatására? Elemzőket kérdeztünk 
2024. január 13. – Ma7.sk 

A közelmúltban már több politikai erő is felvetette a választási rendszer megváltoztatását. 

Néhány héttel ezelőtt a kormánypárti Hlas jött elő ilyen javaslattal. Pellegrini annyit elárult, 

mindenképpen több választókörzetet hoznának létre. Ehhez azonban törvényt kell módosítani, 

legalább kilencven honatya szavazata kell, vagyis a parlamentben alkotmányos többségre van 

szükség. A Magyar Szövetség nincs a parlamentben, így ha a választási rendszer 

megváltoztatására sor kerülne a jövőben, az biztos, hogy nem a magyarlakta vidéknek kedvezne 

– hangsúlyozta Öllös. Juraj Hrabko elmondása szerint is a Magyar Szövetség bejutási esélyeit 

tovább csökkentené, ha több választókerület jönne létre, ugyanis problémásabb lenne 

számukra a jelöltállítás.  

 

Eltűntek a magyarul is beszélő vonatok a Pozsony és Komárom vonalon 
2024. január 13. – Ma7.sk 

A több mint egy hónapja közlekedő Leo Express Pozsony-Komárom vonalon közelekedő 

vonatai hangosan kizárólag szlovákul tájékoztatják az utasokat. Igaz ugyan, hogy az ülések 

fölött lógnak színes többnyelvű ismertető brosúrák, amelyek különböző információkkal 

szolgálnak számukra, többek közt a fuvarozó által nyújtott kedvezményekről, lehetőségekről – 

magyar nyelven is. Emil Sedlařik, a Leo Express szóvivője elmondta, hogy a vonatban vannak 

magyar nyelvű matricák, nyomtatásban elérhetőek a magyar nyelvű menetrendek és készül a 

magyar nyelvű fedélzeti jelentés.  
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Pozsony megye reméli, nem foszlik semmivé a Dunamente Nemzeti Park terve 
2024. január 13. – Bumm.sk 

Pozsony Megye Önkormányzata sajnálja Tomáš Taraba (SNS-jelölt) környezetvédelmi 

miniszter döntését a Dunamente Nemzeti Park létrehozásának az elvetéséről. A szóvivő közlése 

szerint a nemzeti park kialakításának a gondolata több mint 30 évre nyúlik vissza, s hozzátette: 

az érintett tájban összekapcsolná a már meglévő nemzeti parkokat a határmenti övezetben. 

Mikuláš Huba, a szlovákiai environmentális szervezetek nemformális közösségének 

(Slovenský ochranársky snem) tagja szerint ez sérti többek közt Szlovákia nemzetközi 

megítélését is, mivel a környező országok már nemzeti parkokat létesítettek a Duna térségében. 

A tárcavezető negatívan tekint az előkészületekre, mondván, senkivel nem tárgyaltak a 

legtermékenyebb mezőgazdasági területekről.  

 

A Kárpát-medence öröksége a Duna World-ön 
2024. január 13. – Körkép.sk 

Január 13-tól szombaton reggelenként a Kárpát-medence lenyűgöző természeti és kulturális 

kincsekben gazdag világába kalauzolja el a nézőket a KárpA műsor összefoglaló jelleggel 

válogatja össze az M1 aktuális csatorna külhoni tematikájú műsoraiból származó adásokat. A 

Felvidék ma, Kárpátalja ma, Erdély ma, Partium ma és Délvidék ma című műsorok napi 

rendszerességgel mutatják be Kárpát-medence különböző régióit. A történelmi, kulturális és 

földrajzi érdekességek segítségével a nézők bepillanthatnak a helyszínek mindennapjaiba.  A 

műsor azonban nemcsak a Kárpát-medencei magyarságnak kínál betekintést, hanem a 

diaszpórában élő magyarság számára is. Elsőként a háború sújtotta ukrán területekről 

jelentkezik. 

 

Együttműködési megállapodás Kőhídgyarmat és Nyergesújfalu önkéntes 

tűzoltószervezetei között 
2024. január 14. – Ma7.sk 

Január 12-én köttetett meg a megállapodás a két település önkéntes tűzoltószervezetei között. 

A közös gyakorlatok, kárfelszámolások, versenyek és kulturális események nemcsak a szakmai 

tudást gyarapítják a jövőben, de a Duna két oldalán élők barátságát, összetartozását is növelik. 

Batka Péter, a kőhídgyarmati egyesület csapatparancsnoka kifejtette, ősszel részt vettek a 

NADIREX 2023 harminchat órás gyakorlatán Tatán. A gyakorlat egy határon átnyúló 

pályázatból valósult meg, melynek célja, hogy a Duna két partján élő csapatok megismerjék 

egymást. Együttműködési szándékuk hivatalos megerősítése céljából írták alá a partnerségi 

szerződést. Ezáltal a továbbiakban a két egyesület együtt pályázhat. 

 

Közel kétszázan futottak a gútai maratonon 
2024. január 14. – Ma7.sk 

Tizenkettedik alkalommal szervezték meg 2024. január 13-án a Gútai Vízkereszt Maratont. Az 

ágyúlövéssel induló versenyen idén 188-an indultak a 21,1 és 42,195 kilométeres távon, ebből 
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112-en félmaratont, 76-an pedig maratoni távot futottak. Ahogy az elmúlt években, úgy idén is, 

Szlovákiából, Magyarországról, Csehországból és Ausztriából neveztek be a nemzetközi 

megmérettetésre. A terep egésze sík, egy része Gúta városán belül haladt, majd a töltésen a 

félmaratont futók Vágfüzes felé, a maratonisták egészen Kaváig futottak. A Gútai Vízkereszt 

Maratont 2011-től rendezik meg minden évben, csak a koronavírus járvány idején nem tudták 

megszervezni, két alkalommal. 

 

Évente megújul a somorjai sportgála 
2024. január 14. – Új Szó 

Dél-Szlovákia-szerte városainkban nem nagyon jellemző, hogy sportgálán ünnepeljék aktuális 

legjobbjaikat. Somorján mégis minden évben van egy ilyen esemény. Duducz Tibor, a 

képviselő-testület sport- és ifjúsági bizottságának elnöke elmondta, hogy már korábban is volt 

találkozó, ám hiányzott belőle a gála, a szórakozás, a kikapcsolódás és a versengés. Jelenleg a 

klubok ajánlhatnak versenyzőket és szavazhatnak a többiekre. Így az esemény megtelik 

izgalommal és megjelenlhetnek az öröm és a bánat könnyei is. Több emlékezetes pillanatot is 

kiemelt a somorjai sportéletből, köztük a junior tőrcsapat győzelmét a riói világkupán, akik 

négy fődíjat vittek el idén a gálán, ezzel a korábbi kajak-kenusok fölé kerekedve. 

                      
Kilenc tartományi parlamenti képviselője lesz a VMSZ-nek 
2024. január 15. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

A Tartományi Választási Bizottság ma hirdette ki a vajdasági parlamenti választás 

végeredményeit. Dr. Pásztor Bálint, a VMSZ megbízott elnöke közösségi oldalán mondott 

köszönetet a polgároknak. Bejegyzésében azt írta: a VMSZ, a választók bizalmának 

köszönhetően, a tartományi képviselőház harmadik számú ereje. Jó munkát kívánok a kilenc 

fős új frakciónknak, a választóknak pedig köszönöm a hatalmas támogatást!  Juhász Bálint, a 

párt tartományi listavezetője is köszönetet mondott. Facebook-bejegyzésében úgy fogalmazott, 

péntektől a köztársasági választások eredményei is hivatalosak: 64 747 szavazattal 6 

mandátumot szereztünk. Nem csak megőriztük, növeltük is a vajdasági magyar közösség 

politikai érdekérvényesítő erejét! Köszönjük a hatalmas támogatást! - zárta sorait a politikus. 

 

Hivatalos: Bővül a VMSZ frakciója, 6 képviselői hellyel rendelkezik az országos 

parlamentben 
2024. január 13. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Kihirdette a Köztársasági Választási Bizottság a szerbiai parlamenti választások hivatalos 

végeredményét. A Vajdasági Magyar Szövetség 4434 szavazattal kapott többet, mint a 2022-es 

választásokon. Egy fővel bővül a VMSZ frakciója, ugyanis az eddigi 5 helyett 6 képviselői hellyel 

rendelkezik az országos parlamentben - írja Facebookon dr. Pásztor Bálint, a párt megbízott 

elnöke. A választók Kovács Elvira nagybecskereki okleves közgazdászt, Bájity Borisz újvidéki 

mester jogászt, Tóbiás József adai vállalkozót, dr. Úri Emese zombori szakorvost, mgr. Újhelyi 
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Ákos szabadkai okleves közgazdászt és dr. Pásztor Bálintot juttatták a VMSZ színeiben 

parlamenti mandátumhoz.  Köszönöm a Vajdasági Magyar Szövetség nevében az egyértelmű 

választói felhatalmazást, legitimitást a munka folytatásához! - fejezi a bejegyzését dr. Pásztor 

Bálint. 

 

Tizedik alkalommal szervezték meg a Vajdasági Magyar Népzenész Találkozót 
2024. január 14. – Magyarszo.rs 

Mintegy száz vajdasági, magyarországi és erdélyi népzenész vett részt a X. Vajdasági Magyar 

Népzenész Találkozón, amelyet ezúttal is a kishegyesi Kátai vendégházban tartottak meg. A 

táncházmozgalomban is aktív népzenészek számára jó alkalom ez a találkozásra, barátkozásra, 

tanulásra, tapasztalatcserére. A szervezők nevében Juhász Gábor, a Juhászok Civil Szervezet 

elnöke elmondta, hogy az itteni népzenész társadalom magáénak érzi ezt a rendezvényt, ennek 

bizonyítéka, hogy valójában minden zenekar képviselteti magát. – Ez egy olyan rendezvénye a 

mi közösségünknek, amely rólunk szól, vajdasági magyarokról. A zenészek rengeteget 

dolgoznak, szolgálnak az év folyamán, rengeteg föllépésen muzsikálnak, tánccsoportokat 

kísérnek, táncházakat muzsikálnak át. Ez a hétvége viszont arról szól, hogy mi együtt 

örömzenéljünk, beszélgessünk a programjainkról, a kiadványainkról, beszélgessünk a 

képzéseinkről, valamint egymásról, arról, hogy ki, hogy van, ki, ki, mit csinál, mivel foglalkozik. 

 

„Az újságírás számomra életforma” 
2024. január 14. – Magyarszo.rs 

„Csincsik Zsolt biztos pont az újságírásban. Saját községének kiváló ismerője, akinek a 

figyelmét semmi sem kerüli el. Húszéves munkatapasztalata és kapcsolatrendszere garancia 

arra, hogy akármi is történik Adán, Moholon, Törökfaluban, Valkaisoron vagy Völgyparton, az 

egészen biztosan időben bekerül a Magyar Szóba. Nem kell a téma keresésére figyelmeztetni, 

folyamatosan keres, kutat és mindent számon tart. Igazi kincs a szerkesztőnek, hiszen mindig 

akad valami a tarsolyában” – hangzott el a Magyar Szó születésnapja alkalmából szervezett 

decemberi díjátadó ünnepségen, amelyen Csincsik Zsolt, lapunk adai tudósítója vehette át az 

év újságírójának járó díjat. Az elismerés kapcsán gyökereiről, gyermekkora meghatározó 

élményeiről, valamint pályafutásának kezdeteiről és legfontosabb momentumairól 

beszélgettünk. 

                  
Újabb három intézménybe jutott el a magyar kormány számítástechnikai 

eszközökből álló adománya 
2024. január 14. – Karpat.in.ua 

A TV 21 Ungvár híradója is beszámolt arról, hogy a magyar kormány támogatásának 

köszönhetően 40 korszerű számítógép jutott el a kárpátaljai magyar nyelvű oktatási 

intézményekbe. Az első, 20 laptopból álló szállítmányt Bacskai József, ungvári magyar 

főkonzul adta át a Técsői Református Líceumnak, az adomány másik felét pedig a napokban 
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Vida László első beosztott konzul vitte személyesen a helyszínekre, melyek közül az első az 

Ungvári Drugeth Gimnázium volt, ahol jelenleg közel 140 diák tanul. Az igazgató elmondta, 

hogy a most kapott öt darab digitális eszköz lehetőséget teremt arra, hogy a tanárok könnyen 

hozzáférjenek oktatási forrásokhoz, frissítsék a tananyagokat és hatékonyan kommunikáljanak 

a diákokkal. Ez pedig már a következő helyszín, a közelmúltban sajnos gyakran a híradásokba 

került Munkácsi II. Rákóczi Ferenc Középiskola. A közel 400 diákkal foglalkozó intézményben 

most hét laptopot adtak át, melyeket az iskola igazgatója, Schink István vett át. 

 

A kárpátaljai határőrök ismertették a határrendi változások részleteit 
2024. január 13. – Kárpátalja.ma 

A Miniszteri Kabinet által a közelmúltban elfogadott határrendi változások értelmében az 

államhatár vonalától számított 5 kilométer széles sávban való tartózkodáshoz az Állami 

Határőrszolgálat engedélyére van szükség. Erről Viktor Kovanyuk, a csapi határőregység 

helyettes vezetője számolt be a megyei adminisztrációban tartott sajtótájékoztatón. Kifejtette, 

hogy a jogszabályok szerint a települések és az emberek üdülőhelyei nem tartoznak a 

határsávba. „Ha valaki a határsáv (a szerk. nem a határ menti terület, hanem a sáv) határai 

mentén közelíti meg a települést, akkor valójában nem kell ezt az engedélyt megszereznie. De 

ha el akarja hagyni ennek a településnek a határait, el akar menni az erdőbe vagy valahová 

máshová, akkor szükséges az engedély. Például Csap városában senki nem ellenőrzi az adott 

személy engedélyét, de ha ez a személy elindul Tiszasalamonba Csapról, a határőrök 

megállíthatják és ellenőrizhetik a megfelelő engedélyt. 

 

Menekülnek a hadköteles férfiak 
2024. január 13. – KISZo.net, Kárpátalja.ma 

Egy nap alatt 17 személlyel szemben intézkedtek a határőrök, akik a zöldhatáron keresztül 

hagyták volna el az országot. Az asztélyi, a kaszonyi és a tiszaújlaki határszakasz mentén 6 

próbálkozás megakadályozása során 12 személyt állítottak elő, akik Magyarország irányába 

tartottak. Nem volt nyugodt az ukrán-román határszakasz sem. Itt összesen 5 hadköteles korú 

személynek állták útját a técsői, a fenesi (Jablunyivka), valamint a terebesfejérpataki (Gyilove) 

határőrség egyenruhásai. A határsértők között tíz kárpátaljai mellett, két Lemberg megyei, 

valamint egy mikolejevi, poltavai, dnyiprói, donyecki és zaporizsjai  személy áll bíróság elé 

törvénytelen határátlépési kísérlet miatt. 

 

Itt az újabb lépés: tovább nehezítik az ukránok a kárpátaljai magyarok életét 
2024. január 13. – Mandiner, Magyar Hírlap, Kárpáthír, PestiSrácok.hu 

A Kárpáthír arról ír, hogy újabb szigorítás jön a magyar-ukrán határnál: speciális határőrségi 

engedélyek beszerzésére kötelezik a kárpátaljai településeknek a lakóit, melyek az 

államhatártól számított öt kilométeres sávon belül helyezkednek el. A sajtótájékoztatón 

elhangzott: oké a határ közvetlen közelében fekvő településen él vagy ott dolgozik kénytelen 

lesz ilyen engedélyt kérni. A kiadott igazolás határozatlan időre szól, fizetni nem kell érte. Aki 

viszont nem rendelkezik ilyen papírral és igazoltatják, pénzbüntetést kockáztat. A kérdésben a 
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megyei katonai kormányzóság már egyeztetett az érintett városok és falvak önkormányzati 

vezetőivel, s utóbbiak feladata lesz a helyi lakosság tájékoztatása. Megtudtuk: aki pihenni vagy 

egyéb turisztikai céllal érkezik az öt kilométeres sávon belül fekvő települések bármelyikére, 

mentesül az igazolás beszerzésének hatálya alól. 

 

Sari József a felső-Tisza-vidéki szórványmagyarság helyzetéről 
2024. január 13. – Karpat.in.ua 

A felső-Tisza-vidéki sziget- és szórványmagyarság majd mindegyik települése gyöngysorként 

felfűzve sorakozik Huszttól Kőrösmezőig a Tisza mentén, a nagy folyóra és két forráságára. E 

közösségek helyzetéről, a 2023-as esztendőről Sari Józseffel, a Kárpátaljai Magyar Kulturális 

Szövetség (KMKSZ) Felső-Tisza-vidéki Középszintű Szervezetének elnökével beszélgettünk. – 

A KMKSZ Felső-Tisza-vidéki Középszintű Szervezete 13 alapszervezetet foglal magába, 

Huszttól Kőrösmezőig – indítja beszélgetésünket Sari József. – Minden olyan településen, ahol 

magyarok élnek, van alapszervezet. Négy olyan településünk van – Huszt, Visk, Técső, 

Aknaszlatina –, ahol nagyobb számban élnek magyarok, azonban már itt sincs többségben a 

magyarság. Erősen szórványba került, különösen azzal, hogy létrejöttek a kistérségi társulások.  
 

Soós Katalin: A II. RF KMF Felsőfokú Szakképzési Intézete sikeres évet tudhat 

maga mögött 
2024. január 13. – Karpat.in.ua 

Az elmúlt esztendő megannyi változást, új kihívást és megoldandó problémát tartogatott a II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola (II. RF KMF) Felsőfokú Szakképzési Intézete 

számára is, mégis eredményekkel teli, sikeres évet tudhat maga mögött. Hogy ez pontosan mit 

rejt, arról Soós Katalint, az intézmény igazgatónőjét kérdeztük. – Kérem, mutassa be a II. RF 

KMF Felsőfokú Szakképzési Intézetének 2023-as évét! – A 2023-as tavaszi félévet egy hosszú, 

sötét félév után valamennyire nyugodtabban kezdtük, mint a tanévet. Meg kellett tanulnunk 

alkalmazkodni az országban kialakult helyzethez. Ami nagyon örvendetes volt, hogy kaptunk 

egy nagy teljesítményű generátort, és már nem kellett többé elszenvedni a sötétség okozta 

kellemetlenségeket. Innentől kezdve sokkal nagyobb lelkesedéssel és odafigyeléssel tudtuk 

végezni a munkánkat. 

 

 

Németországból kaptak új tűzoltóautót a kisgejőci tűzoltók 
2024. január 13. – Karpat.in.ua 

Egy keveset futott, jó állapotú tűzoltóautót kaptak a Szürtei kistérséghez tartozó kisgejőci 

tűzoltók Németországi testvértelepülésük jóvoltából. Ukrajnába január 11-én sikerült behozni 

a Mercedes-Benz típusú járművet, melyet a tűzoltócsapat már nagyon várt. Az adományozás 

előzményei kapcsán lapunknak Szűcs Pálma, a Szürtei kistérség alpolgármestere, a három 

Gejőc korábbi polgármestere nyilatkozott, aki a programot a kezdetektől fogva koordinálta. 

Elmondta, községük tizenkét évvel ezelőtt vette fel a testvértelepülési kapcsolatokat a Pest 

vármegyei Diósd várossal. A kapcsolat Vida László ungvári első beosztott konzulnak 
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köszönhetően jött létre, hisz az Ungváron már második kiküldetési időszakát teljesítő magyar 

diplomata szülővárosa Diósd. Sokak mellett most neki is hálásak a gejőci tűzoltók. A 

testvértelepülési kapcsolatok az elmúlt években számos új elemmel gazdagodtak.  

 

A kárpátaljai hazajárók virulnak, mint a vadvirágok 
2024. január 13. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Hazajáró Egylet csapata a múlt évben sem lógatta a lábát: 27 túra alatt 36 

hegycsúcsra jutottak fel, 448 kilométert tettek meg, és majdnem 20 ezer méter 

szintkülönbséggel küzdöttek meg. Hogyan vált ez a közösség a vidék egyik legösszetartóbb 

társaságává, mire számíthat az, aki csatlakozik, és milyen meglepetések várják a túrázókat az 

idén? – többek között erről kérdeztük az újonnan megválasztott elnököt, Vezsdel Lászlót. 

 

Óvodakert program Kárpátalján 
2024. január 12. – Kárpátalja.ma 

A Biológia és Kémia Tanszék és a Fodor István Kutatóközpont egyik célja, olyan a környezeti 

nevelésben jártas pedagógusok képzése, akik elkötelezett környezet- és természetvédőként 

hitelesen képviselik a fenntarthatóság értékeit. Ennek jegyében számos programot szervezünk 

minden korosztály számára. Az elmúlt évben sikerült ebbe a tevékenységünkbe bevonni az 

óvodásokat is. Beindítottunk egy óvodakert programot, ahol kertészkedve, játékosan 

tevékenykedve tudjuk elősegíteni a legkisebbek környezettudatos szemlétformálását, komplex 

környezeti nevelést tudunk megvalósítani. Korábban már volt egy próbálkozásunk, amikor 

munkatársaink, Kopor Zoltán és Molnár István 2017 őszén részt vettek az I. Kárpát-medencei 

Magyar Iskolakertek Szakmai Fórumán, ahol megismerkedtek az óvodakert (iskolakert) 

programmal. Ezt követően felkerestünk kárpátaljai óvodákat, de sajnos a kezdeményezés 

akkor nem talált befogadó intézményre. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. január 12. – Kossuth Rádió 

 

A román legfelsőbb bíróság törvényesíti a kommunisták lopásait mondta Kelemen Hunor, az 

RMDSZ elnöke csütörtöki nagyváradi sajtótájékoztatóján. Mint mondta, -  

az egyházi ingatlanok restituciójára vonatkozó legújabb bírósági döntés rossz precedenst 

teremt: megkérdőjelezi a tulajdonjogot, és törvényesíti a "kommunisták lopását". Az elnök ezen 

kívül beszélt az idei választási szuper-évről. Elmondta, a Szövetség nagy erőbedobással 
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dolgozik, erről fog szólni a jövő hét pénteken megtartandó Szövetségi Képviselők Tanácsának 

gyűlése is Kolozsváron. 

 

 

Mindszenty és a szlovenszkói magyarok címmel tartott előadást Somorjai Ádám történész, 

pannonhalmi bencés szerzetes. A kutatások során kiderült, hogy Mindszenty József bíboros 

1945 és 1948 között 29 levélben, folyamatosan tájékoztatta a Vatikánt a felvidéki magyarok 

meghurcoltatásairól 

 

 

Több, mint 200 kárpátaljai görög katolikus édesanya imádságos hétvégén vett részt 

Máriapócson. A kimerítő háborús időszakban kiemelten fontos a lélek egészségére is 

odafigyelni, nem csak a test épségére, hangsúlyozzák a szervezők. 

 

 

Egy éve került az ingatlanpiacra gróf Zichy Ferencnek a Bihar megyei Vedresábrányban álló 

egykori vadászkastélya. A nagyváradi Csillagváros Alapítvány, a református egyházközség 

mellett működő civil szervezet tervezi a megvásárlását. Ezért „Közösséggel a közösségért” 

mottóval gyűjtést szerveznek. Németországi mintára szeretnének egy Evangéliumi Akadémiai 

Központot kialakítani a kúriában.  

 

 

Száz éves születésnapját ünnepelte Dr. Kálmán László nyugalmazott szülészorvos, a 

rimaszombati 4. számú Hatvani István cserkészcsapat egyik alapítója, máig oszlopos tagja. Laci 

bácsi gyerekkora óta cserkészkedett, még az 1930-as években tett cserkész fogadalmat, így ma 

már ő számít Közép-Európa, s talán az egész kontinens egyik legöregebb cserkészének.  

 

 

Muzslyán a szalézi atyáknak köszönhetően nagy hagyománya van a gyerekeknek szervezett 

oratóriumoknak. Ahhoz, hogy egy-egy ilyen összejövetel jól sikerüljön, talpraesett, ügyes 

fiatalokra van szükség. A leendő animátorok képzésére is nagy hangsúlyt fektetnek. 

 

Határok nélkül 
2024. január 13. – Kossuth Rádió 

 

Lészen ágyú - mondta Gábor Áron, aki az 1848-49-es forradalom székelyföldi eseményeinek 

ikonikus alakja. Az ágyúöntő jelzővel illetett Gábor Áron azonban egy szeget sem tudott 

megönteni - derül ki abból a kiállításból, amely a felújítás után nemrég megnyílt 

sepsiszentgyörgyi Székely Nemzeti Múzeumban látható. A géniuszok a hősök mögött című 

tárlat kurátorát, Tóth-Bartos Andrást kérdeztük. 
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50 éve nyitotta meg kapuit a Csernátoni Múzeum, a Székely Nemzeti Múzeum egyik külső 

részlegeként, a faluban lévő DAmokos Gyula- udvarházban és a kúria telkén. Az intézmény 

később az alapító Haszmann Pál nevét vette fel. Tematikus kiállításai a hagyományos 

mesterségekhez, a gazdálkodáshoz kapcsolódó tárgyakat és mezőgazdasági gépeket, népi 

bútorokat, szőtteseket, hímzéseket, népi kerámiát és háztartási eszközöket, okmányokat, 

könyveket, régi fényképeket, valamint a rádiózás múltjához kapcsolódó készülékeket mutatnak 

be. A csernátoni Haszmann Pál Múzeum vezetője az alapító unokája: Dimény Haszmann 

Orsolya néprajzkutató, aki a Hagyományok Háza IV. Szabadegyetemén előadást tartott az 50 

éves intézmény történetéről. 

 

Az elmúlt időszak egyik legjelentősebb hely- vagy inkább családtörténeti munkája Pék László 

nevéhez fűződik. A második világháború után a Pozsonyból menekülő Duka-Zólyomi családot 

befogadta a Galánta melletti Taksony község, pontosabban a Németh család. Pék László 

azonban nemcsak ennek a tíz évnek a történetét írta meg, hanem a család további életét is 

nyomon követte. 

 

Egyházaskéren a hétvégén leplezték le és szentelték fel a falu első helyben lakó plébánosának 

emléktábláját. Msgr. Bogdán József pápai káplán, a Szeged-Csanádi székeskáptalan 

tiszteletbeli kanonokja, papköltő volt. Megkapta a Magyar Érdemkereszt Lovagkeresztjét, a 

Magyar Örökség-díjat, a nevét az Aranykönyv őrzi. Költészetéért Szenteleki Kornél-díjban 

részesítették és a Herceg János Irodalmi Díjat is megkapta. Mint a helyiek vallják, nagyban 

hozzájárult ahhoz, hogy ezt a kicsiny falut megismerjék a Kárpát-medencében. 

 

 

Kárpát-medence 
2024. január 14. – M1 

 

Megemlékezés a Madéfalvi veszedelem 260-ik évfordulójáról 

 

Az Úr 2024-ik esztendejének Vízkereszt napján, 260 évvel a Székely határőrség erőszakos 

szervezése alatt elkövetett kegyetlen mészárlás után is itt vagyunk. A Madéfalvi veszedelem 

260. évfordulójára szervezett emlékünnepség keretében tartott kegyeleti lovas zarándoklat első 

megállójánál, a csíkszépvízi Székely Határőr Emlékközpontnál hajtottak fejet a lovasok az ősök 

emléke előtt. A zarándoklaton idén is részt vett Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős 

államtitkár. 

 

Az összetartozás vasútvonala 

 

A palicsi vasútállomás lenyűgöző építészeti stílusa ihlette a szabadkai vasúti modellezőket, akik 

elkészítették az épület kicsinyített modelljét. A szecesszió stílusjegyeit magán viselő diorámát 

ki is hozták a helyszínre, hogy meggyőződjenek arról, sikerült-e visszaadniuk a valóságot. A 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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palicsi vasútállomás ismét közlekedési ponttá vált, hiszen november végén újraindult a vasúti 

utasforgalom Szeged és Szabadka között. 

 

Emléktúra a Szilicei-fennsíkon a II. világháborús harcok befejezésének 79. 

évfordulója alkalmából 

 

A Szilicei-fennsík Rozsnyótól délre terül el a Szlovák-karszthegység nyugati részén, ami Közép-

Európa legnagyobb karszt területe. A fennsíkon és környékén a második világháború végén, 

1944-45-ben komoly harcok folytak a Felvidék megtartásáért, illetve megszállásáért. A 

várhosszúréti és környékbeli történelmet és a helytörténetet kedvelők közössége immár 

negyedik alkalommal szervezett túrát a Szilicei-fennsíkra a második világháborús harcok 

befejezésének 79. évfordulója alkalmából. A túrázók felkeresték a fennsíkon található 

hadisírokat és gyertyagyújtással emlékeztek a háborúban elesettekre. 

 

Tarisznyás Márton Múzeum Gyergyószentmiklós 

 

A Gyergyószentmiklósi Tarisznyás Márton Múzeum nemrég kiemelt dicséretben részesült a 

Pulszky Társaság – Magyar Múzeumi Egyesület egész Kárpát-medencét felölelő 

megmérettetésén. Az Év Kiállítása 2023 díj budapesti átadási ünnepségén a „Fölemelt fővel – 

Trianoni férfiak Gyergyóból” című időszakos kiállítással visszakerült méltó helyére a szakmai 

életben, de nem ez az egyetlen tárlata a múzeumnak, amely kimagasló értéket képvisel. A 

múzeumban világi és egyházi várostörténeti kiállításokkal várják a látogatókat. A Magyar 

Géniusz Program révén megvalósult Fölemelt fővel - Trianoni férfiak Gyergyóból című időszaki 

kiállítás két fontos közéleti személyiség, Vákár P. Arthur és fia, Vákár Tibor életútját és 

munkásságát ismerteti. 


